


 

 

 

 

 

 

 

Voorwoord 

 

Beste lezer, 

Dinsdag 4 april 2023 vond de eerste editie van het congres Jonge aanwas uit de 

criminaliteit plaats. Jonge aanwas in drugscriminaliteit is een thema waar steeds 

duidelijker van wordt hoe belangrijk het is. De aanpak van jonge aanwas staat hoog 

op de agenda, maar komt met veel complexe uitdagingen. Tijdens dit congres 

hebben sprekers vanuit onder andere de gemeente, politie en wetenschappelijke 

hoek hun kijk gegeven op de uitdagingen die er liggen. In dit verslag kun je 

teruglezen wat de kernboodschappen waren en hoe de verschillende sessies en 

praktijklabs zijn verlopen. 

Wij willen alle sprekers en bezoekers bedanken voor hun aanwezigheid, veel 

leesplezier! 

 

Auteurs: 

Anouk Jacobs, Student Bestuurskunde Avans Hogeschool 

Jacco Eikenaar, onderzoeksmedewerker lectoraat Ondermijning Avans Hogeschool 

  



 

 

 

 

 

Opening: van jonge drugsrunner naar topcrimineel 
Voor de eerste editie van dit congres was de dagvoorzitter en daarmee openende spreker 

Leonie Willemsen, concernmanager en oud hoofd veiligheid bij de gemeente Nijmegen. De 

toon werd door Leonie gelijk goed gezet, we moeten meer aan de voorkant gaan zitten. De 

preventieve aanpak is ontzettend belangrijk en dit bereiken we niet alleen, maar samen met 

iedereen in de zaal en daarbuiten. Zowel de social workers, als de veiligheidskundige als de 

vele andere professionals die met de jonge aanwas te maken hebben. 

Energizer: crimineel goed 

Na de opening volgende een korte talk in de vorm van een energizer verzorgd door Jeffrey de 

Bies, ervaringsdeskundige en eigenaar van Holdfast. Maar de vraag is, wat is een 

ervaringsdeskundige? Doormiddel van een aantal prikkelende vragen liet Jeffrey zien dat de 

labels en verwachtingen die wij op mensen plakken niet altijd kloppen. Schulden? 

Alleenstaande ouders? Vrienden met een crimineel verleden? Dit zijn allemaal risicofactoren 

waarvan wij denken dat ze bij criminelen horen. Maar uit een snelle peiling bleek het gros 

van de zaal hier ook volledig of gedeeltelijk aan te voldoen. Dus wat maakt het dat sommige 

mensen met deze factoren crimineel worden, en andere niet? De labels die wij op jongeren 

plakken kunnen grote effect hebben op hoe zij naar zichzelf kijken. In het werken met 

jongeren die mogelijk risico lopen om jonge aanwas te lopen moet men dus uitkijken voor 

vooroordelen. Anders is er het risico dat iemand een selffulfilling prophecy wordt en dus zich 

gaat gedragen naar de labels die op hem of haar worden geplakt. 

Keynote lezing: van preventieve aanpak naar lange 

termijn gedragsverandering 
Door de energizer van Jeffrey konden we met volle energie aan de rest van de dag beginnen. 

Deze lezing van Jan Dirk de Jong, die er vanwege persoonlijke omstandigheden niet kon 

komen, werd overgenomen door Leonie. Aan de hand van een Mentimeter ging Leonie in op 

het onderzoek van de Jong over de 2% van jeugdige waarvoor mogelijk een andere vorm van 

jongerenwerk nodig is. 

Wie zijn de belangrijkste partners in de aanpak van jonge aanwas? De reacties uit de zaal 

lieten een breed kijk zien, maar jongerenwerkers, het onderwijs en het gezin kwamen als 

belangrijk naar voren. Wie dan ook, de zaal leek er grotendeels over eens: we doen te weinig 

om jonge aanwas tegen te gaan. Uit het onderzoek van de Jong kwam dan ook dat er voor 

deze specifiek doelgroep nog echt wat meer nodig is. Strakke afkadering op bijvoorbeeld 

doelgroep zit vaak een effectieve aanpak in de weg. Zo kan de grote broer van een jongere 

ook in de criminaliteit zitten, maar de doelgroep van een aanpak zich maar richten tot 

jongeren van 16 jaar.  

 



 

 

 

 

 

 

Daarbuiten zijn er ook veel uitdagingen en barrières om te overwinnen om die 2% te 

bereiken. De zaal geeft aan dat het vertrouwen in het systeem laag is, er een kloof is tussen 

hulpverleners en jongeren en een gebrek aan gemeenschappelijke taal. Er is empathie nodig, 

de vaardigheid om je te verplaatsen in de belevingswereld van de jongeren en 

doorzettingsvermogen. Bovenaan staat een aanpak die dit probleem vanaf meerdere kanten 

benadert, it takes a village to raise a child. Er is een sterke samenwerking nodig van alle 

maatschappelijke partners om deze problematiek het hoofd te kunnen bieden. 

Na de lezing van Leonie en een korte koffiepauze kon men kiezen voor een aantal open your 

mind sessies in kleinere zalen. In totaal waren er vier verschillende sessies in twee rondes. 

Open your mind sessies 
 

Verharding onder jeugdigen 
Deze sessie werd verzorgd door Ruudje Kea, projectleider ‘Jeugdreclassering in Verbinding’ 

van Expect Jeugd, en Nigel, ervaringsdeskundige. Ruudje ging hierbij kort in op het project 

Straatkracht. In dit project is doormiddel van een onderzoek naar 21 casussen van verharde 

jeugd en expertinterviews gekeken naar wat er nodig is in de aanpak van verharde jongeren. 

De sessie stond voornamelijk in teken van Nigel zijn kijk over deze problematiek. 

Eerst werd de vraag op tafel gelegd of er überhaupt wel verharding is. Daar was geen twijfel 

over. Als Nigel naar zijn eigen ervaringen kijkt van vroeger en die vergelijkt met wat er nu op 

straat gebeurt is het duidelijk. Waar vroeger jongeren zich bezig hielden met scooter diefstal 

en hooguit een inbraak, worden er nu gewelddadige overvallen gepleegd. Het bezit en 

gebruik van wapens is daarbij ook veel normaler geworden. Er hangt een echte cultuur van 

‘je strepen verdienen’. Door als jongere al aan zwaardere delicten mee te doen krijg je sneller 

respect en aanzien op straat. Daarnaast wordt er aan de poorten van basisscholen al geronseld 

bij leerlingen uit groep 7 en 8. 

Om dit te doorbreken staan er voor Nigel twee dingen centraal: een band en normen en 

waarden. Bij veel van deze jongeren is er weinig controle en krijgen ze niet vanuit huis, of 

ergens anders, de juiste normen en waarden mee. Deze leren ze dus vervolgens op straat. 

Daarbij staat zoiets als snel geld verdienen vaak bovenaan. Dit leidt tot de criminaliteit, en 

maakt het moeilijk om uit te stappen. Als dit al gebeurd is moet je volgens Nigel met deze 

jongere een sterke band opbouwen om ze eruit te krijgen. Zo beschrijft hij zelf hoe hij uit de 

criminaliteit kon komen vanwege zijn persoonlijke begeleider Kim. Zo dacht hij op een dag 

“als ik weer in de bak kom, schaam ik me echt richting haar.” 

 

 

 



 

 

 

 

 

 

Weerbaarheid start met bewustwording 

Onderwijs is een belangrijk aspect bij het voorkomen van jonge aanwas. Petra van den Berg, 

programmaleider #leerlingalert vertelde daar in deze sessie meer over. 

#leerlingalert is bedoeld voor leerlingen, ouders, professionals en docenten. Het moet 

bewustwording creëren bij deze doelgroepen over de gevaren en de gevolgen van 

criminaliteit. Zo werd er ingegaan op de verschillende signalen die opgevangen kunnen 

worden als jongeren in de criminaliteit betrokken raken. Het doel is dat volwassenen deze 

signalen oppakken, maar ook dat de jongeren zelf herkennen dat zij wellicht de foute kant op 

gaan. Hierbij werd de nadruk gelegd op de verwevenheid van het daderschap en het 

slachtofferschap. Jongeren begaan weliswaar criminele activiteiten als zij eenmaal in dit 

circuit terechtkomen, maar zij zijn zelf vaak slachtoffer van bedreiging of intimidatie waartoe 

deze toetreding geleid heeft. 

Het is van belang om daarom het gesprek aan te gaan met deze jongeren. Dit doet 

#leerlingalert onder andere door middel van praktijkvoorbeelden. De reacties die hierdoor 

ontstaan zijn vaak verwondering, herkenning of dat ze emotioneel geraakt worden. Indien er 

herkenning is en de leerling dit ook kenbaar maakt, wordt er altijd gezorgd dat hij of zij 

gelinkt wordt met een volwassenen die samen met de leerling verdere stappen gaat 

ondernemen om te zorgen dat de juiste hulp geboden kan worden. Dit is iemand van het 

lokale netwerk die uitgenodigd wordt door de school zelf. 

#leerlingalert focust zich op middelbare scholen vanaf de derde klas tot aan het hbo. 

 

Online hulpplatform voor jongeren die (gedwongen) vastzitten in de 

criminaliteit 

Een aanzienlijk deel van de jonge aanwas beland niet uit vrije wil in de criminaliteit. Uit de 

criminaliteit komen blijkt vaak ook erg moeilijk. Thris Leito, onderzoeker van het Centrum 

tegen Kinderhandel en Mensenhandel (CKM) ging in deze sessie in op deze lastige 

uitdagingen en hoe ze deze groep willen helpen. 

Aan de hand van een video met een casus liet Thris zien hoe jongeren onvrijwillig in de 

criminaliteit kunnen belanden. In de video zien we het verhaal van een jongen die vroeger 

gepest werd. Hoe hij werd ‘geholpen’ door een oudere jongen in de straat die zijn pestkoppen 

wegjaagt. Het geeft hem het gevoel ergens bij te horen en gerespecteerd te zijn. Maar al snel 

moet hij kleine criminele klusjes doen en wordt er hem coke aangeboden. Zo raakt hij in een 

neerwaartse spiraal van drugsverslaving en criminele activiteiten. Als de jongen eruit wil 

stappen wordt de familie bedreigt en moeten ze geld betalen, dat blijft niet bij één keer. 

Uiteindelijk worden er wel aangiften gedaan, maar keer op keer trekt de jongen uit angst zijn 

verklaring toch weer in. Ten einde raadpleegt hij uiteindelijk zelfmoord. 

 



 

 

 

 

 

 

Thris legde vervolgens uit dat het we in deze casus duidelijk naar een slachtoffer kijken. 

Maar in de praktijk is het niet altijd zo zwart/wit. Want soms begint een jongere vrijwillig, 

maar willen ze er na een tijdje uit en kan dit niet meer. Waar is zo iemand dan 

verantwoordelijk voor en waarvoor niet?  

Om deze groep te helpen is het CKM onderzoek aan het doen naar de uitrol van een online 

hulpplatform. Het doel van het platform is om aan professionals, ouders en familieinformatie 

te bieden over wat ze kunnen doen. Maar belangrijker, het is ook een plek waar deze jongeren 

naar toe kunnen voor hulp. Doormiddel van een laagdrempelige, anonieme, chat kunnen 

jongeren in contact komen met hulpverleners, ervaringsdeskundigen en juridisch advies 

krijgen. Het idee daarbij is om op deze manier op een landelijk niveau jongeren op te vangen 

en ze uiteindelijk door te verwijzen naar lokale hulpverleners bij ze in de buurt.  

Jonge aanwas in de jeugdgroep 

Patrick Smelt, straatcontact, jeugdgroep fluisteraar en ervaringsdeskundige vertelde in deze 

sessie over de gedragingen van jongeren binnen een jeugdgroep. Daarin werd er gekeken naar 

het zelfregulerend vermogen van zo een desbetreffende groep. Dit deed Patrick door middel 

van een filmpje. Het filmpje betrof een groep jongeren die in een wijk samen waren gekomen 

tijdens de winter. Het begon met een sneeuwbal die tegen een passerende auto werd gegooid 

en vanaf dat moment ging het van kwaad naar erger. Het filmpje bood een duidelijk beeld 

van de groepsdynamiek en wie welke rol speelde binnen deze jeugdgroep. Er werd samen 

met het publiek geanalyseerd wie de duidelijke leiders waren, wie een positieve invloed had 

op de groep en wie juist negatief bijdroeg aan de gehele situatie. Tijdens deze analyse is het 

van belang om niet alleen het filmpje te bekijken door een volwassenbril, maar om de 

jongeren goed te kunnen begrijpen moet je instaat zijn om het ook door een zogezegde 

puberbril te bekijken. 

Als men dit goed doet dan zijn soortgelijke jeugdgroepen voorspelbaar in hun patronen. Om 

een passend plan van aanpak te maken als organisatie zijnde is het daarom van belang om 

deze patronen te herkennen en te kijken of de groep een zelfregulerend vermogen heeft om 

situaties zelf op te de-escaleren en op te lossen. 

Geboeid! 
Keynote talk: voorkom Jonge aanwas in drugscriminaliteit 

Martin Sitalsing, politiechef van politie Midden-Nederland ging in deze lezing in op de 

preventieve aanpak van jonge aanwas in de drugscriminaliteit. Daarnaast gaf hij een kleine 

inkijk in een onderzoek uitgevoerd door informanten van de politie. Dit gaf een goed beeld 

aan het publiek wat er precies achter de schermen gebeurt bij onder andere het toetreden van 

jonge aanwas in het criminele circuit, maar ook welke factoren er mee spelen om uiteindelijk 

door te groeien als crimineel. 

 



 

 

 

 

 

 

Zo hebben doorgroeiers een groot netwerk, met veel vrienden en zijn vaak al lid (geweest) 

van een criminele groep. Ze hebben een grote afstand tot de overheid en bij zowel de 

jongeren zelf als bij de familie is het vertrouwen in de overheid erg laag. Daarnaast is status 

voor deze doorgroeiers een belangrijk aspect. 

Tijdens de lezing werd er ook nog een aanbeveling gedaan, namelijk dat het van belang is om 

te laten zien dat criminaliteit niet loont en dat het enorme invloed kan hebben op henzelf, 

maar ook op de familie. Gênante taakstraffen werken in veel gevallen beter dan 

gevangenisstraffen, hiermee raak je de jongeren die status zo belangrijk vinden harder. 

Daarnaast moet de focus gelegd worden op het onderwijs, maar ook de ouders van de 

doorgroeier. Goed ouderlijk toezicht is erg belangrijk bij het opvoeden van een kind. 

Als laatste werd er verteld dat het begrenzen van doorgroeiers belangrijk is. Dit hoe sneller 

hoe beter. De pakkans moet zo vroeg mogelijk zijn, maar wel met een toekomstperspectief in 

een betere wereld. 

Keynote talk: digitale criminaliteit: criminaliteit van de toekomst? 

Jongeren snappen vaak het snelst hoe nieuwe (digitale) technologie werkt. Dit geldt ook voor 

de criminelen onder hen. Hoe zetten jonge criminelen digitale criminaliteit in en wie zijn het? 

Deze en anderen vragen ging Maarten van der Vlugt, cybercrimeofficier van justitie 

Amsterdam, in deze lezing op in. 

De vraag uit de titel van de lezing werd gelijk stevig beantwoord. Digitale criminaliteit is niet 

de criminaliteit van de toekomst, maar vandaag. Cybercrime en gedigitaliseerde criminaliteit 

neemt als maar toe, zowel in omvang als in verschillende vormen. Of het nou 

whatsappfraude, phising of datadiefstal is. Criminele netwerken lijken zich steeds meer ook 

hierin te vermengen. 

Daarbij ziet Maarten wel een aantal duidelijke aspecten. Zo is deze vorm van criminaliteit 

niet zo gescheiden van de meer traditionele, en dus fysieke, vormen van criminaliteit als men 

vaak denkt. Bendes met jonge criminelen kennen elkaar vaak ook fysiek en niet alleen online 

zoals soms de aanname is. Het is daarbij een echte vorm van netwerkcriminaliteit waarbij 

sprake is van veel onderlinge dienstverlening. Zo hoef je tegenwoordig geen programmeur 

meer te zijn, maar kun je software om mee te hacken simpelweg huren bij iemand anders. Of 

als je wil beginnen met phising kun je allerlei gelekte en gestolen persoonlijke data 

simpelweg via Telegram of andere kanalen kopen. 

Maarten illustreerde deze verbintenis tussen digitale criminaliteit en fysieke criminaliteit 

helder met een aantal voorbeeld casussen. Bijvoorbeeld een verdachte voor phising en 

hacking die nog voor hij in de rechtbank kon verschijnen nogmaals werd opgepakt voor 

uithalen in de haven, ditmaal met een doorgeladen pistool. Of de jonge van 22 die opgepakt 

werd voor grootschalig wapenbezit, waar achteraf van bleek dat hij op 19-jarige leeftijd ook 

al was aangehouden voor phising.  



 

 

 

 

 

 

Als laatste vertelde hij over een jeugdbende waar een onderzoek naar liep vanwege 

gewelddadige overvallen en die waren getapt. Uit dat onderzoek bleek vervolgens dat ze het 

niet over die overvallen hadden, maar over phising. Uiteindelijk is dat netwerk opgerold, niet 

vanwege de overvallen, maar vanwege de phisingactiviteiten.   

In tegenstelling tot deze vermenging is de aanpak voor dit soort groepen nog niet zo 

veelzijdig. Digitale criminaliteit wordt gezien als iets anders met andere daders. De casussen 

lieten goed zien dat dit niet het geval is. Maarten sluit daarbij af met een mooi rijmpje: dit is 

het nieuwe normaal, het is een probleem van ons allemaal en die aanpak moet integraal. 

Keynote talk: zorg voor nazorg 

Peer van der Helm, lector residentiele jeugdzorg van de Hogeschool Leiden en hoogleraar 

Onderwijs en Zorg aan de UvA, heeft een indrukkwekkende wetenschappelijke kennis. In 

twintig minuten deelde hij deel van deze kennis met ons. Want wat zegt de wetenschap, en 

specifiek de afgelopen 15 jaar aan hersenonderzoek, nou over deze problematiek en hoe we 

het moeten aanpakken? 

De zaal wordt door Peer goed op scherp gezet met de resultaten naar de effectiviteit van 

bekende interventies. Daaruit is naar voren gekomen dat 5% van de interventies maar 

effectief is en leidt tot recidivevermindering. Met zo een statistiek wordt de grote vraag: wat 

werkt dan wel? Gelukkig gaf Peer daar ook enkele aanzetten toe. Zo moet er minder dwang 

zijn en meer aandacht voor o.a. opleidingen, peer support en counseling.  

Maar centraal stonden drie termen: verbondenheid, competentie en autonomie. Deze aspecten 

die vanuit de self determination theory van Ryen & Deci komen zijn volgens Peer het 

allerbelangrijkst. Jongeren via begeleiding voldoende zich verbonden voelen, de ruimte  

krijgen om hun competenties te ontwikkelen en zelf daarin beslissingen kunnen maken, is er 

een mooi pad naar succes. 

Talkshow: wat is de volgende stap voor zorg- en veiligheidspartners 

Zoals vermeld werd het Geboeid! programmaonderdeel afgesloten met een talkshow. Hierbij 

waren, naast de voorgaande sprekers, een viertal gasten aanwezig: 

 Nicole Lieve, expert ondermijning /weerbare samenleving en programmaleider de 

Blauwe stip Boegbeeld ondermijning, Politie 

 Greetje Bos, raadsheer plaatsvervanger, Gerechtshof Den Bosch 

 Han van Midden, burgemeester gemeente Roosendaal 

 Maryam EL-Rahmouni, coördinator landelijke aanpak jonge aanwas binnen alle 

RIEC’S en LIEC 

 

 



 

 

 

 

 

 

De talkshow begon met een aantal vragen vanuit de gespreksleidster Leonie Willemsen. 

Daarna werden publiekvragen behandeld. De onderwerpen liepen uiteen. Zo begon Greetje 

Bos over het programma Grote broer – Grote zus. Dit vormt een vangnet voor jongeren die 

tijdens het opgroeien een extra steuntje in de rug kunnen gebruiken. Het betreft jongeren die 

een steentje willen bijdragen aan de leefbaarheid in hun eigen wijken. Het is een mooi 

voorbeeld van een effectieve en daarnaast goedkope aanpak voor jongeren. Daarnaast is de 

mindset van de maatschappij van belang om jongeren te helpen. “Eens een dief, altijd een 

dief” helpt men niet verder in de ontwikkeling, de focus moet juist liggen op het helpen 

opstaan en doorgaan. 

Ook werd er gevraagd naar de politieke kant van jonge aanwas. Dit was een vraag voor 

burgemeester Han van Midden. Hij vertelde dat dit onderwerp zeer urgent is in de politiek. 

Ook voegde hij hieraan toe dat we vaak veel meer kunnen dan we denken. Het is soms alleen 

een kwestie van durven en doen! 

Om te meten hoe een aanpak of een interventie effectief is vertelde Peer van der Helm het 

volgende over, namelijk dat het simpele interventies moeten zijn willen ze effectief ingezet 

en uitgevoerd worden. Deze interventies moeten inspelen op de behoefte van de jongeren 

waarover het gaat. En het moet berusten op wetenschappelijke onderbouwingen. De focus 

moet liggen op begeleiding en niet op bestraffing. En als een situatie uiteindelijk toch naar 

bestraffing leidt, zoals jeugddetentie, moet het een positief opvoedend klimaat hebben. Alleen 

dan heeft bestraffing nut. 

Nicole Lieve sloot hierbij mooi aan. Zij vertelde dat het strafrecht veel kosten met zich 

meebrengt. Sociale interventies zijn vaak effectiever. Jongeren hebben behoefte aan gezien 

en gehoord te worden en zich ook zo te voelen. Een interventie kan soms al zijn om de vraag 

te stellen hoe het met iemand gaat. Wel moet er voor het geheel meervoudig gekeken worden. 

Zo moet er naast sociale interventies ook goed gecommuniceerd worden over de veiligheid 

op en rondom scholen. De ‘community’ speelt hierbij altijd een belangrijke rol, een helpende 

derde hand kan al veel invloed hebben op iemand. En als laatste komen de bestuurlijke 

maatregelen aan bod. 

Een aanvulling van Maryam EL-Rahmouni bevestigde de behoefte van jongeren. Als er 

vroegtijdig simpelweg gevraagd wordt hoe het met iemand gaat kan dit al enorm verschil 

maken in de toekomstige verlopen. Er moeten verbindingen gezocht worden met partners die 

elkaar hierin kunnen helpen. En hierbij is het van belang om niet elke keer met de ‘usual 

suspects’ in gesprek te gaan en daarmee samen te werken. Maryam riep juist op om dat 

contract eens aan te gaan met iemand waarmee je dat normaal niet zou doen. De aanpak van 

jonge aanwas vraagt om een andere aanpak dan we gewend zijn. 

Na nog een korte koffiebreak was het tijd voor de laatste onderdelen van de dag. Deze 

bestonden uit een laatste inspirerende keynote en een achttal (waarvan hier vier samengevat) 

kleinere sessies in twee rondes. Daarbij was de focus op verhalen uit de praktijk. 



 

 

 

 

 

Keynote: hoe belandde Eus in de criminaliteit, hoe kwam 

hij er weer uit en welke invloed heeft zijn tijd in de 

gevangenis op hem gehad?  
Özcan Akyol, schrijver en ervaringsdeskundige, vertelde in deze boeiende en humoristische 

lezing over zijn jeugdervaringen en het boek wat hij daarover heeft geschreven.  

Zijn vader is vanuit Centraal-Anatolië naar Nederland gekomen als gastarbeider en Özcan, 

zijn broer en moeder volgde drie jaar later. Er was veel sprake van verwarring in het gezin 

want zijn ouders waren analfabeet en spraken beide geen Nederlands. Dit leiden maar al te 

vaak tot lastige situaties. Zoals een, toch wat humoristische, situatie waarbij Özcan en zijn 

vrienden Sinterklaas op school aanvielen omdat alle Nederlandse kindjes wel iets in hun 

schoen hadden gekregen die nacht. Zijn ouders daarentegen snapte de traditie niet en hadden 

de schoenen niet gevuld. 

Jammer genoeg was het niet allemaal licht humoristisch. Zo werd hij ook naar de mavo 

gestuurd, terwijl hij een atheneum advies had gekregen vanuit de CITO. Dit omdat zijn 

lerares het niet kon geloven dat iemand uit zijn situatie zo een score had gehaald. Dit zette de 

‘ontsporing’, zoals hij het zelf noemde, in gang. Er volgde een periode van gebrek aan 

richting in het leven en zo belande Özcan in de criminaliteit en uiteindelijk in de gevangenis. 

Daar werd hij door een cipier, die tegen hem vertelde dat ie zag dat hij daar niet hoorde, 

gewezen op de bajesbieb. Het lezen daar beviel hem zo goed dat hij na zijn periode in de 

gevangenis verder ging als schrijver. Inmiddels heeft hij daar zijn succes in gevonden. 

Daarmee gaf hij een belangrijke boodschap mee aan de zaal: vergeet niet dat je met mensen 

te maken hebt. Een klein zetje, zoals die cipier toen deed, kan al voldoende zijn voor iemand 

om jaren op door te kunnen gaan. 

 

Praktijklabs 

Na de lezing van Özcan konden de bezoekers tweemaal kiezen om deel te nemen aan een van 

de vier Praktijklabs. Hierbij vertelde een aantal partijen hoe zij omgaan met de aanpak van 

jeugdcriminaliteit binnen hun samenwerkingsverband 

Preventie met Gezag in Breda 

Preventie met Gezag is een relatief nieuw programma waarbij geld is vrijgemaakt voor de 

preventieve aanpak van jeugdcriminaliteit. Margot funk, stadsmarinier Jeugd en Richelle de 

Groot, projectleider vroegsignalering Preventie met Gezag Breda vertelde over hun 

ervaringen binnen de gemeente Breda. Dit is een tienjarig programma binnen de 

desbetreffende gemeente.  



 

 

 

 

 

 

Er wordt hierbij gekeken naar (potentiële) jonge aanwas, dit zijn in dit geval jongeren tot 23 

jaar. Om deze doelgroep aan te kunnen pakken is er een stevige en actuele informatiepositie 

nodig vanuit de gemeente. Zo hebben ze in Breda een eigen dashboard met informatie die 

stadsbreed reikt. Verschillende soorten overlegvormen met verschillende relevante partijen. 

Zo kan er gericht gekeken worden waar interventies het hardst nodig zijn. Deze interventies 

moeten er onder andere voor zorgen dat de criminaliteit minder loont. 

De gemeente Breda doet dit met een schakelteam. Hierin zitten partijen vanuit zowel het 

veiligheids- als het sociaaldomein. Zij ontvangen meldingen vanuit de wijk en gaan hier 

vervolgens mee aan de slag. Daarnaast is het van belang om vroegtijdig te signaleren en 

informatiegestuurd werken. Deze partijen moeten met hetzelfde model werken, zodat 

iedereen dezelfde taal spreekt. Als laatste moet de samenwerking geïntensiveerd en 

geïnnoveerd worden. 

Al met al is het een aanpak die hard inzet waar nodig en zacht waar dat kan. 

 

Dealbreakers in Den Haag 

Bij project Dealbreakers vanuit het RIEC Den Haag werken ze aan een andere manier van 

samenwerken met andere partners. De projectleider Chrissie van der Meijden en Carlijn 

Pluijmakers Emmen, eigenaar Redrum, vertelde in deze sessie over het nieuwe project 

Dealbreakers. 

Naast het bieden van informatie voor professionals, ouders en docenten gaat Dealbreakers 

ook met jongeren aan de slag. Zo heeft het project van groep 8 tot en met de 5de klas van de 

middelbare verschillende aanpakken die ze inzetten. Denk bijvoorbeeld aan een 

samenwerking met Halt gericht op het duidelijk maken wat de kosten zijn van snel geld 

verdienen. Of het programma #leerlingalert, waar eerder op de dag al meer over was verteld. 

Daarnaast wil het programma meer bieden dan alleen een activiteit of traject waar de 

jongeren doorheen gaan. 

Zo wil de samenwerkingspartner van het RIEC Den Haag, het bedrijf Redrum, ook jongeren 

in gaan zetten om de content van het programma mee vorm te gaan geven. Zo worden er niet 

alleen dingen voor jongeren gemaakt, maar worden deze ook door jongeren gemaakt. Het 

idee daarachter is om de jongeren de ruimte te bieden om hun eigen talenten te ontwikkelen, 

en ze ook gelijk echt in te zetten. Daarbij wordt er ook de mogelijkheid geboden om er zelfs 

geld mee te verdienen. Zo wordt de criminaliteit minder aantrekkelijk gemaakt en onderstaan 

er kansen om niet alleen talenten te ontwikkelen, maar er is gelijk een rendabel alternatief 

voor de criminele activiteiten.  



 

 

 

 

 

Straatwaarde(n) in Midden-Nederland 
Jan van Wijck, projectleider Straatwaarde(n), RIEC Midden-Nederland en Henk Goldsteen, 

interventie adviseur, RIEC Midden-Nederland wilde door middel van een interactieve 

workshop brainstormen over het vergroten van de maatschappelijke betrokkenheid binnen 

Nederland. Dit deden zij met Italië als voorbeeld. Er werd een filmpje getoond van de 

herdenkingsdag op 21 maart te Milaan. Dit ging over alle slachtoffers die gemaakt zij door de 

maffia. Er kan lering getrokken worden uit de aanpak van de maffia in Italië en dit 

vervolgens toepassen in Nederland. De essentie van deze aanpak is het ‘samendoen’. Er is 

slechts een kleine groep professionals die de taak krijgt om ondermijnende criminaliteit aan 

te pakken, maar er is een hele maatschappij die hieraan kan bijdragen. 

Er werd tijdens de workshop verteld dat repressieve maatregelen van belang zijn om onder 

andere te laten zien dat misdaad niet loont. Maar dit altijd in combinatie met preventieve 

maatregelen. Enkele voorbeelden werden hier genoemd, zoals een training voor ouders om 

weerbaarder te worden tegen jongeren in de criminaliteit, Kapot Sterk in het onderwijs. 

Daarnaast werd de nadruk gelegd op persoonsgerichte aanpakken. 

Eindhovense aanpak op drugsdealers (jongeren en jongvolwassenen) 

De repressieve en preventieve aanpak hoeven elkaar niet in de weg te staan. Sterker nog, ze 

kunnen elkaar ontzettend versterken. In Eindhoven wordt hier al groot succes mee geboekt. 

In deze sessie door Ilona Swinkels (specialist veiligheid, gemeente Eindhoven), Frank 

Henkes (operationeel specialist, politie Eindhoven) en Mostafa Abdelsamie (oprichter 

stichting Jeugdcoach) wordt hier meer over verteld. 

De aanpak op drugsdealers begint in de eerste instantie met repressie. Bekende drugsdealers 

worden op een traditionele strafrechtelijke manier aangepakt. De politie neemt ze mee en 

brengt ze naar het bureau voor verhoor. Maar men gaat al snel verder kijken dan puur 

straffen. Zo wordt er vaak (waar mogelijk) contact gezocht met de ouders, of wordt er zelfs 

een bezoek gedaan aan de ouders. Zo probeert men de problemen voor de dader ‘groter’ te 

maken. Ouders zijn boos en het wordt door de dader als ‘beschamend’ ervaren om weer thuis 

te komen na een bezoek. 

Tegelijkertijd wordt er aan deze jongeren hulp aangeboden. In dit moment zijn ze vaak 

kwetsbaarder en uit de ervaring blijkt staan ze zo goed als allemaal open voor hulp. Stichting 

Jeugdcoach gaat hierbij iets anders te werk. In plaats van dat een jongeren zich ergens moet 

melden gaat de aangewezen coach mee het leven van hem of haar in. Daarbij krijgt de 

jongere de vrijheid om de coach naar de buitenwereld te identificeren als een neef, broer of 

wat de jongeren zich ook prettig bij voelt.  

Vervolgens wordt doormiddel van een intensieve begeleiding aan de hand van een 5-

fasemodel een sterke band opgebouwd. De coach gaat samen met de jongere sporten, een 

drankje doen of andere dingen om een beter begrip te krijgen van het zijn of haar leven.  

 



 

 

 

 

 

 

Deze ‘intakefase’ staat is niet alleen een kennismakingsgesprek, maar een duik in het leven 

van de jongeren om een vertrouwensband op te bouwen en achter de hulpvraag te komen. 

Vanuit deze sterke vertrouwensband wordt er in een traject van 6 tot 18 maanden stapsgewijs 

gewerkt aan het toekomstperspectief. Doormiddel van het vieren van kleine succeservaringen 

wordt er opgebouwd naar groter succes.  

Met deze praktijklabs werd het formele gedeelte van de dag afgesloten en resteerde enkel de 

borrel & bites nog. Dit was een mooi moment om te reflecteren op de vele inspirerende en 

activerende lessen van de dag. Duidelijk is geworden dat de jonge aanwas een onderwerp is 

wat veel aandacht vereist. Er zijn integrale samenwerkingen nodig om te voorkomen dat de 

kwetsbare jongeren in onze samenleving op een verkeerd pad belanden en daar moeilijk van 

af komen. Deze afsluiting was dus ook een mooi moment om in gesprek te gaan met oude 

bekenden en nieuwe contacten, en samen verder te spreken over hoe we deze uitdagingen het 

beste kunnen aanpakken. 
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